
24 روز تا اربعين مانده، اربعيني كه س�فرش 
براي خيلي ها آرزوي هر س�اله است. مرد يا 
زن، پير يا جوان هيچ فرقي نمي كند؛ همه شان 
در تكاپو هستند تا براي سفر اربعين امسال 
خود برنامه ريزي كنند. برخي مي خواهند از 
همه دارايي  خود براي زائ�ران مايه بگذارند، 
حتي كسي كه كر و لال است و از آنجايي كه 
هيچ دارايي براي عرضه ن�دارد، نذر مي كند 
تا س�ايه اي ب�راي زائ�ران امام حس�ين)ع( 
ش�ود؛ كاري كه تنها از عشاق الحس�ين)ع( 
برمي آي�د و دي�دن ي�ا ش�نيدن روايت�ش 
ح�ال ه�ر كس�ي را دگرگ�ون مي كن�د. 

از همين حالا مش��خص اس��ت كه امس��ال نيز 
همانند س��ال هاي قبل جمعي��ت عظيمي در 
پياده روي باشكوه اربعين شركت خواهند كرد. 
چه بسا كه آمار اين جمعيت ركورد هم بشكند. 
اين در حالي اس��ت كه س��فر اربعين، س��فري 
سخت است و هر كسي نمي تواند اين سختي را 
تحمل كند، اما شايد تجديد عهد با سيد و سالار 
شهيدان)ع( باعث  ش��ود  هر س��اله تعداد افراد 
شركت كننده در پياده روي كربلا بيشتر و بيشتر 
شود. هرچند تحمل سختي ها و تمرين صبر بر 
مش��كلات و همچنين حفظ خط مجاهدت در 
راه خدا از ديگر انگيزه هاي زائران براي رفتن به 
اين سفر است. يك مغناطيس پرجاذبه حسيني 
كه وس��عتي فراتر از جغرافياي فيزيكي كربلا و 
مس��ير منتهي به آن دارد، مسيري كه عشق در 

آن موج مي زند. 
  از نذر سايه تا صاحبخانه اي كه هميشه 

حواسش به ميهمانش است
مهم ت��ر از برگزاري راهپيماي��ي اربعين، روايت 
كردن آن است و بايد به آن توجه ويژه اي شود. 
در همين راستا نيز برخي از كانال ها و سايت ها 
به روايت اربعين از زبان زائران پرداخته اند. زينب 
احمديان خاطره اي از نذر عجيب در پياده روي 
اربعين را اين گونه روايت كرده اس��ت: »بعد از 
خواندن نماز در موكب، براي صرف ناهار بيرون 
رفتيم و هر ك��دام جايي نشس��تيم. هوا خيلي 
گرم بود و اكثر موكب ها پر ش��ده بودند. من هم 
رفتم لبه يك جدول نشس��تم و ش��روع كردم 
به خوردن ناهار. همان طور كه نشس��ته بودم و 
ناهار مي خوردم، ديدم يه خانوم نس��بتاً قدبلند 
با لباس هاي كهنه كنارم ايس��تاد و سرش را به 
صورتم نزديك ك��رد و لبخند زد. غ��ذا تعارف 
كردم؛ چيزي نگفت. كمي ترسيدم و بلند شدم و 
آن طرف تر نشستم. بلافاصله پشت سر من آمد 
و مجدد همان كار را انج��ام داد. چيزي نگفتم و 
بعد از ناهار پيش موكب دار رفتم و گفتم چرا اين 
خانم اي��ن كار را با زائرها مي كن��د؟ مگر ديوانه  
اس��ت؟ موكب دار گفت اين خانم كرولال است 
و هيچ كس و هيچ چيز هم ندارد. نذر كرده براي 
زائرها سايه باشد؛ آخر تنها كاري كه از دستش 
برمي آيد، همين است. بغضي سنگين  گلويم را 
گرفت. هيچ چيز نگفتم و رفتم سراغش. بهش 
پول دادم ولي س��رش را به علامت نه تكان داد. 

بوسيدمش و رفتم. . .«
س��اجده ش��اكري يكي ديگر از زائ��ران كربلا 
درباره خاطره خود از پياده روي اربعين اينگونه 
نوشته است:  »رس��يده بوديم كربلا. هنوز چهار 
روز به اربعين مانده بود و از در و ديوار ش��هر زائر 
مي ريخت. به س��مت محل اقامت م��ان رفتيم. 
خانه محل اقامت ما با همه س��اختمان هاي آن 
كوچه فرق داشت. وارد كه ش��ديم، سه عكس 
به ديوار زده بودند كه توجه مان را جلب مي كرد. 
كليددارم��ان گفت ك��ه عكس ه��اي كوچك، 
فرزندان  شهيد  عكس بزرگ هستند. دو جواني 
كه در جنگ ايران و عراق شهيد شدند. حالا ديگر 
اين خانه هم غريبه نبود. عراقي ها در تمام مسير 
ثابت كرده بودن��د كه ما غريبه نيس��تيم. حتي 
ميهمان هم نيس��تيم، بلكه همه برادريم. موقع 

رفتن به حرم، جمعيت م��وج مي زد. هيچ راهي 
براي رفتن نبود. روي پله هاي باب القبله متوقف 
شديم. قبل از سفر مدام شنيده بودم كه اربعين 
وقت زيارت نيس��ت و يك ريز جواب داده بودم 
كه هر كس س��هم خودش را دارد و آن شب در 
چند قدمي آرزوي چندساله، منتظر سهم خودم 
بودم. مادرم اشاره كرد كه برويم و سحر برگرديم. 
با نااميدي برگش��تم تا به نيتم همه  جاي حرم 
را ببوس��م و برويم؛ كه صدايي شنيدم. از همان 
بلندي پله ها، درست در روبه روي ما، چند نفر از 
خدام با تلاش در بزرگي را باز مي كردند! شبيه 
درهاي طلاكوب حرم امام رضا)ع(. در باز ش��د. 
جمعيت زيادي رو به يك س��و در تلاطم بودند. 
انگار يك نفر به رويم آغوش گشوده بود. . . همان 
كه يك عمر محتاج ديدنش ب��ودم. ديگر هيچ 

صدايي نمي شنيدم. . .!«
مهس��ا تقي زاده نصيري نيز روايت اولين س��فر 
اربعين خود را اينگونه توضيح داده است: »پدرم 
بارها تنهايي رفته بود   پياده روي اربعين. مي آمد 
و برايمان تعريف مي كرد. تا اينكه قرار شد من و 
خواهرانم هم با ايشان برويم. سه خانم و يك آقا. 
من فكر مي كردم خيلي سخت باشد؛ اما. . . 10 روز 
مانده بود به اربعين، سر شب از شهرمان حركت 
كرديم به س��مت مرز. به كرمانشاه كه رسيديم 
آدرس مس��افرخانه مي گرفتيم كه آقايي گفت 
بياييد برويم منزل ما. آمده بود ت��ا زائر ببرد. ما 
هممان گريه مان گرفت. فكر نمي كرديم جايي 
پيدا شود تا استراحت كنيم. از مرز كه رد شديم 
حس عجيبي در دلم بود؛ حس ذوق. اول رفتيم 
نجف. بعد از زيارت راهي كربلا شديم. طي مسير 
من چندبار چيزي دلم خواست و چند قدم جلوتر 
يك موكب همان را نذر مي داد! خيلي برام عجيب 
بود! در مس��ير آن قدر از هم��ه پذيرايي كردند 
آن قدر بهمان محبت كردند. . . تمام مس��ير پر از 
عشق بود. هر كس هرچيزي داشت براي نذري 
آورده بود. پدرم گفت اين ش��ماها هس��تيد كه 
داريد مرا مي بريد نه اينكه من شما را. . . همه چيز 
خود به خود مهيا مي شد. انگار ما را در بغل شان 
گرفته بودن��د و مي بردند. با وجود س��ختي هاي 
معمولي كه هر س��فري با خودش دارد، اما اين 
سفر تمام مس��يرش پر از زيبايي بود. آدم از اين 
همه عشق و زيبايي حيرت مي كرد. دعا مي كنم 

باز هم قسمت بشود بروم.«
 افزايش ۹۰ درصدي ظرفيت هاي درماني 

هلال احمر در اربعين امسال
امسال گرماي هوا در عراق س��نگين تر از سال 
قبل خواهد ب��ود، اما اين گرما ه��م مانع حضور 
زائران اربعين در كربلا نخواهد شد. در اين زمينه 
تدابي��ري نيز از س��وي هلال احمر انديش��يده 
شده است. س��عيد اوحدي، دبير س��تاد اربعين 
جمعيت هلال احمر گفت: »امس��ال 1۷ مركز 
درماني متعلق به جمعيت هلال احمر در كربلا 
خواهيم داشت كه اين آمار در سال گذشته هفت 

مركز درماني بوده است.«

او با بيان اينكه امسال در نجف بيش از پنج مركز 
متعلق به جمعيت ه��لال احمر اس��ت، اظهار 
داش��ت: »دهها موكب مردمي در نجف و كربلا 
و طريق الحسين خدمات درماني ارائه خواهند 
كرد. همچنين حدود هفت بيمارستان در مسير 
نجف تا كربلا خواهيم داشت كه پنج بيمارستان 
متعلق به هلال احمر، دو بيمارستان براي سپاه و 

يك بيمارستان بانك ملي است.«
اوحدي ادامه داد: »با توجه به گرماي هوا، بيشتر 
زائران شبانه پياده روي خواهند كرد، به همين 
دليل بيمارستان ها و مراكز درماني هلال احمر 

به صورت ۲۴ ساعته فعاليت مي كنند. 
به گفته اين مقام مس��ئول، براي دومين س��ال 
متوالي ط��ي هماهنگ��ي با وزارت بهداش��ت و 
درمان كشور عراق مقرر شد، به برخي از پزشكان 
متخصص ايراني مجوز داده شود تا بتوانند عمل 
جراحي زائران ايراني را در مراكز بيمارستاني و 

درماني عراق انجام دهند. 
 دبير س��تاد اربعين جمعيت هلال احمر گفت: 
»۴ هزار كادر درماني، پزشك و پرستار داوطلب 
هستند تا به عنوان پزشك سيار به مراسم اربعين 
اعزام شوند كه اين آمار در س��ال گذشته ۶00 
نفر بود.« او ادام��ه داد: »كادر درمان مي توانند 
درخواست خود مبني بر پزشك سيار را در سايت 
مركز پزشكي حج و زيارت هلال احمر ثبت كنند 
تا براي شركت در جلسات آموزشي با آنها تماس 

گرفته شود.«
 آمادگي مرزهاي شش گانه براي اربعين

مرز مهران در استان ايلام يكي از مرزهاي پرتردد 
در ماه محرم و صفر محس��وب مي شود. مهران 
يكي از مهم ترين مرزهاي ت��ردد زائران اربعني 
حسيني است كه دو پاركينگ اربعين با ۸0هكتار 
مساحت ظرفيت پارك حداقل 100 هزار خودرو 
را دارد.  مرز ش��لمچه نس��بت به مهران در ايام 
منتهي ب��ه اربعين با ازدح��ام جمعيت كمتري 
مواجه اس��ت. به دليل آنكه راهپيمايي اربعين 
در فصل گرم اس��ت، سال گذش��ته هزار و ۶۸۵ 
مترمربع س��ايبان ثابت، 3 هزار و ۷۶0 مترمربع 
سايبان موقت، نصب مه پاش در معابر و توقفگاه ها 
تعبيه شد. امسال قرار است كه تمهيدات بيشتري 

در اين زمينه انديشيده شود. 
اما مرز چذابه نس��بت ب��ه مهران و ش��لمچه با 
شلوغي و تردد كمتري مواجه است. در اين مرز 
۲ هزار و ۹۵0 متر مربع سايبان ثابت و يك هزار 
و ۸00 متر مربع سايبان موقت ايجاد و مه پاش 

نصب شده است. 
علاوه بر آن مرز خسروي در استان كرمانشاه از 
سال گذشته به صورت ۲۴ ساعته فعال باشد و 
با توجه به اينكه اين مرز با ترافيك ترددي كمي 
مواجه است مي تواند انتخاب مناسبي براي خروج 

از مرز بدون شلوغي و ازدحام جمعيت باشد. 
همچنين مس��ير تمرچين از نظ��ر آب وهوايي 
داراي تفاوت زيادي با ديگر مسيرها دارد و يكي 
از مرزهاي جديد براي تردد زائران به حس��اب 

مي آيد.  مرز باش��ماق در اس��تان كردستان نيز 
ششمين مرز براي تردد زائران اربعين حسيني 
محس��وب مي ش��ود كه به دلي��ل ظرفيت هاي 
بي نظير گردش��گري و زيبايي هاي چش��م نواز 
درياچه زيباي زريبار جذابيت هاي ويژه اي براي 

زائران دارد. 
 ظرفيت اس�تقرار ۳۰۰ ه�زار خودرو در 

پاركينگ هاي اربعين مرز مهران
يكي از مشكلات زائران اربعين در سال گذشته، 
وجود نق��اط حادثه خيز محوره��اي مواصلاتي 
و كمبود ظرفي��ت در پاركينگ هاي مرز مهران 
بوده اس��ت. در اين رابطه علي عباس ش��فيعي، 
فرمان��دار مهران گف��ت: »به لط��ف همكاري و 
تلاش هاي متوليان مربوطه علاوه بر اينكه نقاط 
حادثه خيز محور هاي مواصلاتي ايلام_ مهران 
بازسازي شده، تمام راه هاي متصل به مرز مهران 

نيز چهاربانده شده است.«
او با بيان اينكه پاركينگ هاي اربعين براي پذيرش 
زائران از اقصي نقاط كشور در حال آماده سازي 
هس��تند، گفت: »در ح��وزه پاركينگ ها حدود 
300 هزار خ��ودرو در پاركينگ ش��ماره 1 و۲، 
پاركينگ هاي دولتي و خصوصي و پاركينگ هاي 
پدافندي در اقصي نقاط ش��هر مه��ران به ويژه 

نواحي مرزي ظرفيت استقرار دارند. 
فرمان��دار مه��ران ب��ا تأكي��د ب��ر اينك��ه همه 
زيرس��اخت هاي لازم در خدمت زائران اس��ت؛ 
بيان ك��رد: »ايج��اد س��ايبان در پاركينگ ها و 
پاي��ش تصويري، روش��نايي و ايج��اد برج هاي 
نوري، دوربين پلاك خ��وان، زون بندي، ايجاد 
نمازخانه ه��ا، اح��داث و اس��تقرار موكب ها در 
پاركينگ هاي اربعي��ن ش��ماره 1 و ۲، احداث 
كترينگ بزرگ در پايانه مرزي، راه اندازي سامانه 
سجا، توسعه ناوگان ها حمل و نقل، به كارگيري 
كميته هاي هجده گان��ه ذيل س��تاد اربعين به 
دستور استاندار ايلام و افزايش دروازه هاي حمل 
و نقل به پنج دروازه از ديگر اقداماتي بوده كه در 
حال انجام هس��تند. « آنطور كه مشخص است 
همه تلاش ه��ا در جهت بهب��ود وضعيت تردد 
زائران اربعين از مرز مهران انجام شده تا كمترين 

كم و كاستي وجود داشته باشد. 
 پاي�ان طرح ه�اي عمران�ي ش�لمچه تا 

پانزدهم مردادماه 
يكي ديگ��ر از مرزهاي ايران و ع��راق كه زائران 
مي توانند از آنجا تردد كنند، مرز شلمچه است. 
مس��عود خواس��ت خدايي، معاون اس��تاندار و 
فرماندار شهرستان خرمشهر در رابطه با اقدامات 
انجام شده براي تسهيل تردد زائران گفت: »همه 
دس��تگاه هاي اجراي��ي بر اس��اس وظايف خود 
مش��غول انجام تعهد خود هس��تند و طرح هاي 
عمراني ش��لمچه تا پانزدهم مرداد ماه به پايان 

خواهد رسيد.«
او ادام��ه داد: »ب��ا توج��ه به ظرفي��ت محدود 
دستگاه هاي اجرايي شهرس��تان خرمشهر و به 
منظور قطع نش��دن خدمات ش��هري نياز است 
دستگاه هاي خدمات رسان ساير شهرستان براي 

كمك به شلمچه اعزام شوند. «
همچنين ولي الله حياتي، فرمانده قرارگاه اربعين 
حس��يني ش��لمچه گفت: »3 كيلومتر از مسير 
مواكب تا نخس��تين گيت بازرس��ي در نزديكي 
پايانه مرزي شلمچه با سايه بان هايي به صورت 
توري مس��قف خواهند ش��د و دوربي��ن پايش 
تصويري و نور مورد نياز آن نيز تأمين مي شود.«

س��اير مس��ئولان در ديگر مرزها نيز اقداماتي 
را براي هر چه بهتر انجام ش��دن س��فر اربعين 
انجام مي دهند و س��هم خ��ود را در اين زمينه 
ايفا مي كنند. زائران هم در ش��وق رفتن به سفر 
اربعين، كوله بار خود را مي بندند و براي رسيدن 
به كربلا لحظه شماري مي كنند. سفري كه قرار 
است تصاوير دلنشين جديد را از ميهمان نوازي 
در عراق را ثبت كند و يك تجمع باشكوه ديگر در 

اربعين را به رخ جهان بكشاند. 

عشقدراينمسيرموجميزند
گزارش »جوان« از روايت هاي پياده روي هزاروسيصدوهشتادوپنجمين اربعين

 عضو كميسيون آموزش و تحقيقات مجلس شوراي اسلامي با تأكيد 
بر اينكه ثبت نام نكردن مدارس دولتي از دانش آموزان با نمرات ضعيف 
تخلف است، گفت: اين موضوع ناشي از سياست گذاري هاي نامناسب 

آموزشي در كشور است. 
 رئيس كميس��يون عمران و حمل و نقل شوراي شهر تهران با اشاره 
به ورود حدود 1۵0 دستگاه اتوبوس به ناوگان حمل و نقل گفت: ضمن 
قدرداني از شهرداري تهران اگر بخواهيم ش��بكه اتوبوسراني را كامل 

كنيم حداقل حدود ۸ هزار دستگاه اتوبوس بايد داشته باشيم. 
 به دنبال مرگ پسر نوجوان 110كيلويي زير تيغ جراحي لاغري در 
يكي از بيمارس��تان هاي تهران، خانواده متوفي شكايت خود را تحت 

عنوان قصور پزشكي از مركز درماني موردنظر مطرح كردند. 
 رئيس اداره كنت��رل و مبارزه ب��ا هپاتيت وزارت بهداش��ت با بيان 
اينكه گروه هاي پرخطر»پاش��نه آش��يل« حذف هپاتيت در كش��ور 
به حس��اب مي آيند، گفت: اگر روند حذف هپاتي��ت با كيفيت كنوني 
ادامه داشته باش��د طي دو يا سه س��ال آينده به اهداف حذف هپاتيت 

دست مي يابيم. 
 فرمانده يگان حفاظت محيط زيس��ت گفت: شهادت 3۹ محيط بان 
جانباخته از سوي بنياد شهيد احراز شده اما شهادت ۶۵ نفر از آنان بر 

اساس دستورالعمل هاي اين نهاد مورد احراز قرار نگرفت. 
 معاون امور فرهنگي كميته امداد امام خميني )ره( استان تهران از 
بهره مندي ۶ هزار و ۵۲0 نفر از مددجوي��ان تحت حمايت اين نهاد از 

اردوهاي تربيتي و زيارتي در سه ماهه نخست امسال خبر داد. 
 مدير عامل س��ازمان مديريت و نظارت بر تاكسيراني شهر تهران از 
به كارگيري تاكسي هاي برقي در فرودگاه ها، راه آهن و ترمينال ها جهت 

خدمت رساني بهينه به شهروندان خبر داد. 

مهسا گربندي
  گزارش  یک

يك وكيل دادگستري در گفت وگو با »جوان« مطرح كرد

عناوينمجرمانه
برايجناياتصهيونيستهاكمآمدهاست

به موج�ب بند 2 كنوانس�يون بين الملل�ي »مقابله ب�ا بمب گذاري 
تروريستي« هركسي، به هر طريقي اقدام به وارد كردن، جاي گذاري 
و منفجر ك�ردن م�واد منفجره در ي�ك محل عمومي، س�اختمان 
دولتي و ايستگاه هاي سيستم حمل ونقل عمومي كند كه منجر به 
تخريب، زخمي شدن يا مرگ كسي شود، مرتكب عمل تروريستي 
شده است. در اين شرايط مشخص است كه اقدام بامداد چهار      شنبه 
صهيونيس�ت ها در به ش�هادت رس�اندن شهيد اس�ماعيل هنيه 
عملي تروريس�تي اس�ت كه به خودي خود مجوز اقدامات نظامي 
و بين المللي لازم براي مقابل�ه با آن را به جمهوري اس�لامي ايران 
مي      دهد. البته مبناي صلاحي�ت ايران تنها همين ي�ك بند از يك 
كنوانسيون بين المللي هم نيست و اصول متعدد حقوق بين الملل 
و حقوق بشري مانند اصل حق حيات، اصل عدم توسل به زور، اصل 
منع جنايت و اصل مصونيت كشورها از ديگر اصولي است كه توسط 
صهيونيست ها در اين اقدام تروريستي نقض شده و ايران نيز اكنون 
بر اساس تعهد بين المللي به مبارزه با تروريسم مجاز است در برابر اين 
جنايت اقدام مناسب را انجام دهد. حميدرضا محمدي كركان، وكيل 
دادگستري در گفت      وگو با »جوان« بر اين مطلب تأكيد كرده است. 

از ديدگاه حقوقي حمله صهيونيست ها به كشور ما چگونه 
تحليل مي      شود؟

از ديدگاه ما همانطور كه رهبر انقلاب مدتي پيش فرمودند صهيونيست ها 
يك باند و گروه جنايتكار هس��تند. واقعيت اين اس��ت ك��ه يك گروه 
تروريس��تي در دنيا وجود دارد كه جنگ هايي كه اروپا، امريكا و به طور 
كل نظام امپرياليست جهاني مي      خواهد در منطقه ما راه بيندازد به وسيله 
اينها انجام مي      دهند. صهيونيست ها نشان داده اند كه هيچ حريمي قائل 
نيستند و اگر نگاه كنيد در طول 300 روز گذشته جنايتي نمانده كه انجام 
نداده باشند و حتي در مورد خود كشور ما هم بدواً حمله به كنسولگری 
و الان ديگر حمله در خاك جمهوري اس��لامي اي��ران را انجام داده اند و 
آنقدر وقيح هستند كه تمام اين جنايات را انجام مي      دهند و به هيچ كس 
هم پاسخگو نيستند و حتي مطالبه گري هم مي      كنند.  ببينيد اگر كسي 
جايي حتي به يك خبرنگاري چيزي بگويد اينها در بوق و كرنا مي      كنند 
كه به يك خبرنگاري توهين و بي      احترامي ش��ده يا يك نفر بازداش��ت 
شده است، در حالي كه الان قريب به ۲00 نفر از خبرنگاران را كشته اند، 
تمام بيمارستان هاي غزه را خراب كرده اند و در مجموع جنايتي نمانده 
كه انجام بدهند و آخرين كار آنها حمله به خاك ايران بود كه اميدواريم 
آخرين اشتباهي باشد كه انجام مي      دهند و پاسخي كه ما انجام مي      دهيم، 

ان      شاءالله آنها را پشيمان خواهد كرد. 
آيا اصلًا اين      چنين تجاوزي به خاك اي�ران از نظر حقوق 

بين الملل قابل پذيرش است؟
به هيچ وجه قابل پذيرش نيست. ما اصلًا چنين چيزي نداريم كه كشور يا 
گروهی مجاز باشد در كشورهاي ديگر بدون اينكه كشور ميزبان در جريان 
قرار بگيرد، عملياتي انجام دهد، البت��ه ايالات متحده چنين رفتاري را به 
شكل معمول انجام داده و بعد از 11 سپتامبر به دنبال مجوزي از سازمان 
ملل بود كه به بهانه ايجاد نظم مجوز داشته باشد كشورهاي ديگر را اشغال 
كند كه البته بدون اين مجوز هم وارد عراق و افغانستان شدند و مسبب مرگ 
ميليون نفر بودند.  امريكا و صهيونيست ها نشان داده اند كه به هيچ كدام از 
حقوق اوليه پايبند نيستند و مطلقاً انسانيت را به رسميت نمي      شناسند، الان 
سؤالي كه وجود دارد، اين است كه رژيم صهيونيستي چه كار ديگري بايد 
انجام دهد كه دنيا بخواهد بگويد اينها پايشان را از خطوط حقوق      بشري فراتر 
گذاشته اند. گرسنگي      دادن، تشنگي      دادن، استفاده از سلاح هاي نامتعارف 
مانند بمب هاي فسفري و بمب هاي خوش��ه      اي، حمله به بيمارستان ها و 
مراكز خبري هر كدام يك جنايت جنگي و ديگر كاري نمانده كه اينها انجام 
نداده باشند و واقعاً عناوين مجرمانه براي رفتارهاي اينها كم آمده است و 
بايد ساخته شود، عنوان هاي مجرمانه اي براي رفتارهاي وحشيانه اي كه 
اينها دارند انجام مي      دهند و از هيچ اقدامي هم فروگذار نمي      كنند.  دوروز 
پيش در لبنان و در پايتخت اين كشور يك نفر را ترور مي      كنند و روزگذشته  
در پايتخت ايران يك نفر ديگر را ترور مي      كنند و اصلا هيچ ارزش��ي براي 

مرزهاي بين المللي قائل نيستند. 

| روزنامه جوان |  شماره 7088   88523060۳سرويس اجتماعي پنج ش��نبه 11 مرداد 1403 | 26 محرم 1446|

| روزنامه جوان |  شماره 7069   88523060۳سرويس اجتماعي يک ش��نبه 17 تی��ر 1403 | اول مح��رم 1446|

نجات4550فرزندازسقطباطرح»نفس«
رئي�س بس�يج جامع�ه پزش�كي كش�ور ب�ا اش�اره ب�ه آم�ار 
روزان�ه س�قط جني�ن در كش�ور از نج�ات 4ه�زارو۵۵۰ 
فرزن�د از س�قط جني�ن در قال�ب ط�رح »نف�س« خب�ر داد. 
محمدحسين زارع زاده، رئيس بسيج جامعه پزشكي كشور از اجراي طرح 
»نفس« )نجات فرزندان سقط( خبر داد و اظهار كرد: طرح نفس يكي از 
طرح هايي است كه با همكاري بسيج جامعه پزشكي و وزارت بهداشت در 
حال اجراست. اين طرح ميانبري براي افزايش جمعيت است، اما واقعيت 
اين است كه يك خلاف بين و غيرش��رعي تحت عنوان سقط جنين رخ 
مي دهد كه بايد از آن جلوگيري ش��ود.  وي افزود: سقط جنين درماني 
گاهي اوقات براي حفظ جان مادر رخ مي دهد، اما برخي سقط ها به صورت 
عمدي و جنايي اتفاق مي افتد و تعداد آن دقيق نيست، اما روزانه به طور 
متوسط هزار سقط جنين در كش��ور ما رخ مي دهد كه آمار بسيار بالايي 
است، بنابراين طرح نفس براي حفظ و نگهداشت جنين هايي كه والدين 

آنها تصميم به سقط گرفته اند، اجرا مي شود. 
رئيس بسيج جامعه پزشكي بيان كرد: از نيمه دوم سال 1۴00 تاكنون از 
۴هزارو۵۵0 مورد سقط جنين جلوگيري شده است. مراكز نفس ۲۵0 مورد 
هستند كه افراد داوطلب در آنجا شامل ماماها، مشاوران، متخصصان زنان 
و زايمان و روانشناسان حضور دارند و فعاليت هاي لازم را ارائه مي كنند.  
وي افزود: يكي از دلايل سقط، در دسترس بودن آسان داروي سقط جنين 
است و بنابراين انجام فعاليت هاي فرهنگي را براي جلوگيري از سقط در 

دستور كار قرار داده ايم . 
زارع زاده گفت: در عين حال بررسي ها نش��ان داده است كه ۲3 درصد از 
افرادي كه درخواست سقط داشته اند به دليل اقتصادي بوده است،  بنابراين 
بيشتر مسائل مربوط به سقط جنين، مسائل فرهنگي بوده است و در طرح 
نفس تلاش شده اس��ت كه در خانواده ها به عنوان هزينه به فرزندان نگاه 

نشود، بلكه به  ديد سرمايه به آنها نگاه شود. 
در ادامه صابر جباري، رئيس مركز جواني جمعيت، س��لامت خانواده و 
مدارس وزارت بهداشت درباره علل سقط جنين بيان كرد: سقط جنين 
عمدي به دليل نخواستن فرزند بيشتر، علل اقتصادي و نامناسب بودن 
زمان ب��ارداري رخ مي دهد كه ب��ه ترتي��ب ۴0، ۲1 و ۲0 درصد از علل 
اصلي سقط عمدي جنين را تش��كيل مي دهند.  وي ادامه داد: براساس 
بررسي هايي كه صورت  گرفته ۷/۲ درصد از افراد متقاضي سقط جنين، 
تجربه اولين بارداري را داشته اند. ۲0/3 درصد از آنها در دومين بارداري 
خود اين تصميم را گرفته اند؛ ۲۴/۹ درصد از اين افراد قصد سقط فرزند 
سوم و ۲۸/3 افراد قصد سقط چهارمين فرزند خود را داشته اند. اين آمارها 
بيانگر اين است كه عمده افراد تحت تأثير انگاره هاي غلط فرزندآوري از 
جمله »فرزند كمتر، زندگي بهتر« قرار دارند.  جباري با بيان اينكه تلقي 
اشتباهي در جامعه شكل گرفته كه تصور مي كنند كشتن جنين زير چهار 
ماه اشكالي ندارد، تصريح كرد: در تلاش هستيم در قالب »طرح نفس« و 
با ارائه مشاوره ها از سوي متخصصان، اين باورهاي غلط را اصلاح كنيم تا 

بتوانيم از قتل هزاران جنين در كشور جلوگيري كنيم. 

»هدا«جايگزين
كپيشناسنامهوكارتمليشد

س�ازمان ثبت اح�وال كش�ور اعلام ك�رد س�امانه ه�دا )هويت 
ديجيت�ال ايراني�ان( جايگزي�ن ارائه كپ�ي شناس�نامه و كارت 
ملي و اح�راز هويت اف�راد در دس�تگاه هاي اجرايي شده اس�ت. 
 احراز هويت افراد ب��ه عنوان يكي از دغدغه هاي بزرگ دس��تگاه هاي 
اجرايي، ش��ركت ها و كس��ب وكارهاي اينترنتي مورد توجه بوده و در 
راستاي اجراي تكاليف قانوني و اجراي س��ند »نظام هويت معتبر در 
فضاي مجازي كشور« و به منظور ايجاد س��از و كاري آسان و كارآمد 
براي احراز هويت مراجعين و اعتبار سنجي اقلام هويتي شهروندان در 
فضاي اينترنت و اينترانت، سازمان ثبت احوال كشور نسبت به ايجاد 
سامانه هدا و توسعه آن اقدام كرده اس��ت.  بنا بر گزارش سازمان ثبت 
احوال كشور، سازمان هاي دولتي، شركت ها و كسب و كارهاي اينترنتي، 
هنگامي كه نياز به اعتبار سنجي اقلام هويتي شهروندان داشته باشند، 
با استفاده از سامانه هدا س��ازمان ثبت احوال كشور مي توانند نسبت 
به اس��تعلام و احراز هويت افراد اقدام كرده و هويت اشخاص بر اساس 
داده هاي متقن ثبت احوال به صورت برخط و در كمترين زمان بررسي 
و اعلام مي شود.  در همين راستا تمام دستگاه هاي دولتي و خصوصي 
مي توانند از خدمات اين س��ازمان در خصوص اح��راز هويت بهره مند 
شوند كه اين امر مي تواند در كاهش هزينه ها و سرعت بخشيدن به ارائه 
خدمات مثمر ثمر باشد.  بنا بر اين گزارش، بر اساس بخشنامه سازمان 
اداري استخدامي كش��ور دريافت هرگونه كپي مدارك هويتي توسط 

دستگاه هاي اجرايي از خدمت گيرندگان ممنوع است. 

صندوقسبزراهاندازيميشود
مدير عامل صن�دوق ملي محيط زيس�ت گفت: صندوق س�بز در 
راس�تاي تأمي�ن منابع مال�ي پروژه ه�اي محيط زيس�تي با هدف 
كاهش آلاينده ها راه اندازي مي ش�ود؛ در حال طراحي آن هستيم 
و براي تأمين منابع مالي آن براي اجراي پروژه هاي محيط زيستي 
تفاهمنامه هايي ب�ا نهادهاي مالي كش�ور ص�ورت خواهد گرفت. 
علي عب��دي زاده، مدير عامل صندوق ملي محيط زيس��ت در مراس��م 
امضاي تفاهمنامه با شركت تأمين سرمايه سپهر افزود: محيط زيست با 
چالش هاي مالي مواجه است از طرفي در بودجه ريزي هم مظلوم واقع 
شده است. از اين رو انتظار مي رود براي حفظ محيط زيست منابع مالي 
بيشتري به آن اختصاص يابد كه اميدواريم با امضاي اين تفاهمنامه تا 

حد زيادي به اين مهم دست يابيم. 
وي با اشاره به اجراي تأمين مالي انواع پروژه هاي محيط زيستي از طريق 
انتشار انواع اوراق بهادار و بورس اظهار داشت: در بورس ظرفيت زيادي براي 
تأمين منابع مالي مربوط به محيط زيست وجود دارد كه در صدد هستيم با 
ورود به بازار بورس و سرمايه از آنها بهره مند شويم كه امروز نقطه شروع اين 

راه است و اميدواريم در سال هاي آينده هم اين مسير ادامه پيدا كند. 
وي ادامه داد: براي رس��يدن به اين هدف در ابت��دا دو محور را پايه ريزي 
كرديم، يكي انتشار اوراق سبز كه ابزاري نوين در تمام دنيا است و ديگري 
راه اندازي صندوق س��بز كه البته اين يكي در دنيا امري جديد نيست و 

مي تواند در بخش هاي مالي براي محيط زيست گره گشا باشد. 
عبدي زاده اظهار داش��ت: خوش��بختانه با اقدامات صورت گرفته حضور 
صندوق ملي محيط زيست در بازار پول پررنگ  تر شد و بستر خوبي براي 
تأمين مالي با ضريب حداكثري ايجاد شده اس��ت كه اثرات آن در ادامه 
سال جاري مشهود خواهد بود.  وي گفت: براي اولين بار در بازار سرمايه و 
بورس ورود كرديم تا تأمين مالي براي مباحث زيرساختي صورت گيرد، 
اين موضوعات مغفول مانده بود.  مدير عامل صندوق ملي محيط زيست 
با بيان اينكه همه نگاهي ويژه در مورد محيط زيس��ت دارند، گفت: با 
توجه به ظرفيت هاي صندوق ملي محيط زيست مي توان به متقاضيان 
و شركت هاي فعال در اين عرصه تس��هيلات داده تا نسبت به كاهش 
آلايندگي اق��دام كنند، به عن��وان مثال اكنون يكي از ش��ركت هاي 
دانش بنيان كه كاتاليست توليد مي كند براي دريافت تسهيلات و تأمين 

منابع مالي با هدف افزايش ظرفيت اقدام كرده است. 
وي با بيان اينكه ورودي بودجه به صندوق ملي محيط زيست از سه محل، 
قانون هواي پاك، مبحث تالاب ها و ماده 1۲ پسماند است، گفت: اكنون 
در حال اقناع سازي مجلس براي اختصاص عوارض آلايندگي و پيش بيني 

مواد قانوني ديگر براي ورودي به صندوق محيط زيست هستيم. 
وي درب��اره كمك ه��اي بين المللي گف��ت: صندوق طبق اساس��نامه و 
كنوانسيون بين المللي تحريم نيست، بر اين اس��اس طرحي را اداره كل 
پسماند ساز مان حفاظت محيط زيس��ت به صورت جهاني مطرح كرده 
كه مورد قبول سازمان هاي بين المللي قرار گرفت و قرار شد براي اجراي 
كمك بين المللي صورت بگيرد. بر اين اساس 1۵۸ هزار دلار كمك در نظر 

گرفته شد كه در سه مرحله به صندوق ملي محيط زيست واريز شد. 

سجاد آذری


